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Abstract: 

 

Background 

Obesity is a multi-factorial disease that is developed from an interaction between heredity, 

environment and behavior. It is a major public health concern which causes serious social, 

physical and psychological problems. The prevalence of overweight and obesity among 

children is rising to alarming levels in developed and developing countries. 

Aim of the study 

To assess the relationship between the Body composition, anthropometric measurement and 

cardiovascular risk among children aged 10-13 years attending Governmental Schools in Jenin 

and Tubas, and to provide comprehensive anthropometric and Body composition data of 

children in schools. 

Method of study 

A cross-sectional study design, with a convenience sample of five hundred and nine students 

aged 10-13 years from 4 different governmental schools in Jenin and Tubas. 

Result 

The study revealed that 32 (12%) of the males were overweight, and 25 (9.49%) were obese, 

while 28 (11.6%) of the female participants were overweight and 9 (3.7%) were obese. About 

36 (13.5%) of the males and 70 (28.9%) of the female failed to engage in sufficient physical 

activity. In addition, the study presented a weak relationship between weight, waist 

circumference, hip circumference, waist to height ratio, body mass index (BMI)and systolic 

and diastolic blood pressure (P<0.05). Moreover, linear regression presented systolic and 

diastolic blood pressures were affected by BMI (p< 0.05). 

Conclusion: 

The current study provides comprehensive data which correlates anthropometry and Body 

Composition with cardiovascular disease (CVD) among children make it possible to permitting 

predictions of the complication of obesity and CVD in the future, by using simple instrument 

to evaluate and predict future cardiovascular disease.  
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In the current study, the prevalence of obesity and overweight among children in governmental 

school aged 10-13 years increasing, mostly in boys more than girls, also the body mass index 

(BMI) measurement provided the best correlation with cardiovascular diseases rather than 

other measurements, so it's very important to keep children of this age 10-13 years under 

observation to prevent further complication later. The Ministry of Education and Higher 

Education (MoEHE) must implement necessary intervention that securing safety of children 

through awareness lectures for teachers and students on the complication of obesity and how 

to minimize it and get healthy body by physical activity and eating healthy foods. 
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لعلاقة بين تكوين الجسم والموشرات و القياسات البشرية وعوامل الخطر القلبية الوعائية بين الأطفالا  

 اعداد: نورس عدنان حسين  فشافشة

 اشراف : الدكتور احمد البطران 

 ملخص الدراسة :

 

الفصائل يتم تطويره من التفاعل بين الوراثة والبيئة والسلوك. إنه مصدر قلق كبير للصحة العامة  السمنة هي مرض متعدد

والذي يسبب مشكلة اجتماعية وجسدية ونفسية خطيرة. يرتفع معدل فرط الوزن والسمنة بين الأطفال إلى مستويات تنذر 

 بالخطر في البلدان المتقدمة والنامية.

 الهدف من الدراسة :

يم العلاقة بين تكوين الجسم والقياس الأنثروبومترية ومخاطر القلب والأوعية الدموية بين الأطفال الذين تتراوح أعمارهم لتقي

سنة الملتحقين بالمدارس الحكومية في جنين وطوباس ، ولتوفير بيانات شاملة عن التكوين البشري للجسم  01-01بين 

 للأطفال في المدارس.

 منهجية الدراسة:

مدارس   4سنة من  01-01يت دراسة مقطعية وصفية باستخدام عينة من خمسمائة وتسعة طلاب تتراوح أعمارهم بين اجر 

 حكومية مختلفة. في جنين وطوباس

 النتائج:

( كانوا يعانون من السمنة المفرطة ٪ 9.49) 32( من الذكور يعانون من زيادة الوزن ، و ٪ 03) 13وكشفت الدراسة أن  

( يعانون من السمنة المفرطة. ٪ 1.3) 9( من المشاركين من النساء يعانون من زيادة الوزن و ٪ 00.1) 32 ، في حين أن

( من الإناث فشلت في ممارسة النشاط البدني الكافي أيضا ، قدمت ٪ 32.9) 31( من الذكور و ٪ 01.2) 11حوالي 
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 (BMI) الخصر إلى الطول ومؤشر كتلة الجسمالدراسة علاقة ضعيفة بين الوزن ومحيط الخصر ومحيط الورك ونسبة 

، قدم الانحدار الخطي ضغوط الدم الانقباضي وعلاوة على ذلك .(P <0.05) وضغط الدم الانقباضي والانبساطي

 .(P <0.05) والانبساطي تأثر مؤشر كتلة الجسم

 الاستنتاج :

( CVDكوين الجسم بأمراض القلب والأوعية الدموية )توفر الدراسة الحالية بيانات شاملة تربط بين قياس الجسم البشري وت

بين الأطفال ، مما يجعل من الممكن السماح بتنبؤات مضاعفات السمنة وأمراض القلب والأوعية الدموية في المستقبل ، 

 باستخدام أداة بسيطة لتقييم أمراض القلب والأوعية الدموية المستقبلية والتنبؤ بها.

إليها ، فإن انتشار السمنة وزيادة الوزن بين الأطفال في المدارس الحكومية الذين تتراوح أعمارهم بين  في النتائج التي توصلنا

( أفضل علاقة بأمراض القلب BMIعامًا ، ومعظمهم من الأولاد أكثر من الفتيات ، كما وفر مؤشر كتلة الجسم ) 01و  01

سنة تحت  01-01المهم جدًا إبقاء الأطفال في هذه الفئة العمرية والأوعية الدموية بدلًا من القياسات الأخرى ، لذلك من 

( يجب أن تنفذ التدخل MoEHEالملاحظة لمنع حدوث مزيد من المضاعفات لاحقًا. من قبل وزارة التعليم والتعليم العالي )

 وكيفية الحد منهااللازم لضمان سلامة الأطفال ، من خلال محاضرات توعية للمعلمين والطلاب حول مضاعفات السمنة 

 والحصول على الجسم السليم من خلال النشاط البدني وتناول الأطعمة الصحية.
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